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Van de gelegenheid omtrent dit wetsontwerp opmerkingen in te 
zenden bij de Commissie voor de Landbouw, in wier handen het is 
gesteld, ;s gebruik gemaakt door de leden der Kamer de heren Mol, 
Zandt en Van Dis. Bedoelde opmerkingen zijn in het hieronder vol-
gend verslag verwerkt. 

Algemeen 
Enkele leden der commissie hadden een omstandige uiteenzetting 

gemist van de gevaren van rundertuberculose en het voorkomen daar-
van in Nederland, zo mogelijk provinciegewijs. Komt t.b.c. ook bij 
andere veesoorten voor en, zo ja, is het dan niet gewenst, ook ter 
bestrijding daarvan op te treden? Is de bestrijding van Brucella Abor-
tus niet even noodzakelijk en hoe zou deze moeten worden georgani-
seerd? 

Hoe is de ontwikkeling in de laatste 15 jaren geweest en hoe is de 
situatie in de ons omringende en andere belangrijke zuivellanden, 
zoals de V.S., Australië, Nieuw-Zeeland en Denemarken? Is de 
organisatie van de bestrijding daar in handen van de Overheid of 
van het bedrijfsleven? Geeft de Overheid in genoemde landen ook 
„financiële prikkels" aan de boeren? 

Dezelfde leden zouden voorts gaarne een nadere uiteenzetting tege-
moet zien van de werking van de thans geldende regeling. Hoe is de 
samenwerking hierbij geregeld? Kan de Minister de desbetreffende 
circulaires e.d. aan de Kamer overleggen? 

Het overleg van de Regering met het georganiseerde bedrijfsleven 
heeft wel bijzonder lang geduurd, zo meenden deze leden. Wat waren 
de hoofdpunten van het oorspronkelijke en blijkbaar zeer hardnekkige 
meningsverschil? Heeft de Regering de overtuiging, dat de toekomstige 
opzet ook houdbaar is, wanneer dit probleem internationaal wordt 
geregeld, wat toch wel de bedoeling zal zijn, wil de bestrijding het 
grootste effect krijgen? 

Nadere mededelingen omtrent de wijze van uitvoering en de finan-
ciering der nieuwe regeling zouden de hierbedoelde leden eveneens op 
prijs stellen. Hoe zullen de gelden worden verdeeld en volgens welke 
maatstaven zal aan gedupeerden vergoeding worden verleend? Hoe 
zal de nieuwe regeling worden toegepast in de gebieden, die de be-
strijding zelf reeds met succes ter hand hebben genomen? 

Deze leden vroegen zich voorts af, of de veeartsen wel in staat 
zullen zijn om al het nodige werk naar behoren te doen. Er worden 
thans reeds klachten geuit omtrent het vergeten van dieren, het te 
soepel zijn tegenover de boeren, slordige administratie e.d. In dit 
verband zouden zij inlichtingen op prijs stellen omtrent de recente 
knoeierijen in de Achterhoek. Hoeveel dieren zullen aan de zorg van 
één dierenarts worden toevertrouwd? Bedient deze zich van geschooN 
de hulpen? De hier aan het woord zijnde leden meenden te weten, 
dat een commissie uit de Maatschappij van Diergeneeskunde daar 
destijds toe heeft geadviseerd, doch dat de algemene vergadering dit 
heeft verworpen. Wat zijn de tarieven voor de behandeling en welke 
winstmarges geven deze aan de dierenartsen? Dreigt niet het gevaar 
van een z.g. closed shop, waardoor de Regering haar vrijheid van 
handelen zou verliezen en de landbouwstand tegenover een mono-
polie zou komen te staan? Een openhartige verklaring ten deze zou 
door de hierbedoelde leden zeer op prijs worden gesteld. In dit ver-
band vroegen zij of het benoemen van ambtelijke dierenartsen voor 
bestrijding van besmettelijke ziekten met gebruikmaking van goed-
kope hulpkrachten niet krachtiger, sneller en goedkoper tot het ge-
wenste resultaat zou leiden. 

Tenslotte zouden zij nog gaarne vernemen, of het in het voorge-
stelde systeem mogelijk zal blijven, dat de leden van een coöperatieve 
zuivelfabriek of eventueel van een groep van fabrieken een dierenarts 
aanstellen en de bestrijding door dezen doen geschieden. Zo ja, zal 
dan een dergelijke groep ook in aanmerking komen voor de te ver-
lenen geldelijke faciliteiten? 

Enige leden begroetten dit wetsontwerp met grote instemming. Het 
ontbreken van een wettelijke regeling voor de tuberculosebestrijding 
onder het rundvee wordt door hen, die met de uitroeiing van deze 
zo gevaarlijke ziekte ernst maakten en maken, beslist als een leemte 
gevoeld. Enerzijds omdat het Besluit bestrijding tuberculose onder 
het rundvee nu eenmaal bezettingswetgeving is en anderzijds, omdat 
genoemd besluit inderdaad niet voldoende houvast biedt voor een 
effectieve bestrijding. Deze leden wilden er met nadruk op wijzen, dat 
tot aan het tijdstip, waarop eerdergenoemd besluit werd uitgevaar. 
digd, de tuberculosebestrijding onder het rundvee op geheel vrijwillige 
basis geschiedde. Dank zij het onvermoeid streven van de landbouw-
organisaties, verschillende organisaties op het gebied van de veehou-
derij en veefokkerij, organisaties op het gebied van de zuivelberei. 
ding e.d. werden met steun van de Rijksoverheid en de provinciale be-
sturen aanvankelijk provinciale tuberculoscbestrijdingsorganisaties 
opgericht, die later in de meeste gewesten werden omgezet in de 
provinciale gezondheidsdiensten. 

De wordingsgeschiedenis van de georganiseerde t.b.c."bestrijding 
onder het rundvee draagt derhalve in wel zeer sterke mate het ken-
merk van te zijn „eigen werk" van de veehouders. Dit is buitengewoon 
belangrijk, omdat elk plan tot bestrijding van deze zo gevreesde vee-
ziekte, waaraan niet het overgrote deel van de veehouders spontane 
medewerking zou verlenen, tot mislukking gedoemd is. Deze leden 
juichten het derhalve toe. dat het thans ingediende ontwerp van wet 
met deze omstandigheid rekening houdt en uitgaat van een bestrijding, 
georganiseerd en uitgevoerd door de veehouders. Wel zullen verschil-
lende voorschriften worden gegeven, waaraan de organisatie zal heb-
ben te voldoen, en worden aan de organisatievrijheid vrij gewichtige 
beperkingen opgelegd, maar gezien het feit, dat de Overheid belang-
rijke geldelijke steun verleent en buitendien het geheel met haar ver-
antwoordelijkheid dekt, kan daartegen in redelijkheid geen bezwaar 
worden gemaakt. De Overheid zal er evenwel steeds op bedacht moe-
ten zijn, haar bevoegdheden op zodanige wijze te hanteren, dat het 
karakter van de organisatie der bestrijding daardoor niet wordt aan-
getast. 

In de Memorie van Toelichting worden onder II, letter b de bezwa-
ren opgesomd van de thans geldende regeling. 

Het bezwaar, genoemd onder 1"., namelijk de niet verplichte aan-
sluiting van de handelaren, konden de leden hier aan het woord vol-
komen onderschrijven. In de praktijk heeft het feit, dat de vee!iande-
laren-niet-veehouders van de verplichting tot aansluiting bij de gezond-
heidsdiensten waren vrijgesteld, tot zeer veel moeilijkheden aanleiding 
gegeven. Van de bezwaren genoemd onder 2°. en 3°. is evenwel in 
de praktijk tot nu toe niet veel gebleken. Wat betreft de coördinatie 
hebben de gezondheidsdiensten, ondanks het feit, dat op onderschei-
dene punten de belangen van verschillende gebieden nogal uiteen-
lopen, zeer veel bereikt. Te denken is in dit verband aan de uniforme 
verklaringen en de eensluidende voorwaarden, waaronder deze verkla-
ringen in geheel Nederland worden afgegeven: aan de uniforme voor-
waarden ten aanzien van de erkenning als handelaar in t.b.c.-vrij vee; 
aan de tuberculinatic en de beoordeling der reactie. Dank zij het saam-
horigheidsgevoel van de gezondheidsdiensten en de coördinerende wer-
king van de Stichting voor de Landbouw (i.c. de gezondheidscommis-
sie voor dieren), is zeer veel bereikt en worden landelijk dezelfde 
regelingen en voorschriften toegepast, behoudens voor zover bijzon-
dere omstandigheden het nodig maken, dat de gezondheidsdienst in 
een bepaalde provincie op ondergeschikte punten van de algemene 
lijn afwijkt. Gebrek aan gezonde samenwerking is er tot heden dan 
ook allerminst geweest en veeleer kan worden gezegd, dat deze 
samenwerking zich nog steeds verder ontwikkelt dan dat zij tanende 
zou zijn. Met betrekking tot het bezwaar, genoemd onder 3°., te 
weten: „de ondoelmatige berechting", merkten deze leden op, dat de 
berechting door de gezondheidsdiensten zelf weliswaar bepaalde be-
zwaren met zich brengt, maar dat dit mutatis mutandis evenzeer voor 
de berechting door de onafhankelijke rechter geldt. Bij de bespreking 
van de artikelen kwamen zij op dit punt nog nader terug. 

Tenslotte werd nog gevraagd, of de Stichting voor de Landbouw 
zich met de voorgestelde regeling kan verenigen. 

Enkele leden zouden gaarne nadere bijzonderheden vernemen om. 
trent de relatie tussen de runder-t.b.c. en die, welke onder de mensen 
voorkomt. Het had hun bevreemding gewekt, dat de Minister van 
Sociale Zaken en Volksgezondheid dit ontwerp niet mede ondertekend 
heeft. In de Memorie van Toelichting wordt op blz. 2 wel als tweede 
doel het belang van de volksgezondheid genoemd. Genoemde Minis-
ter is toch wel tevoren geraadpleegd? 

Deze leden vroegen zich voorts af, of de tot nu toe gevolgde bestrij. 
dinswijze wel de juiste is. Betekent het z.g. reactievrij zijn, dat het 
betrokken rund niet aan t.b.c. lijdende is, en geeft omgekeerd een 
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positieve reactie zekerheid omtrent de besmetting? Is het juist, dat een 
negatief reagerende veestapel tegelijkertijd een tegen t.b.c. onbe-
schermde veestapel is? In sommige kringen leeft de opvatting, dat de 
zeer eenzijdige fokrichting, de onevenwichtige voeding en de on-
hygiënische stalling de belangrijkste oorzaken vormen van de grote 
verspreiding. Het biologisch weerstandsvermogen zou ernstig ver-
zwakt zijn. Speelt het gebrek aan krachtvoeder hierbij ook een rol? 
Wat is hierover het oordeel der Regering? 

Andere leden waren van oordeel, dat de radicale wijze, waarop dit 
wetsontwerp beoogt te voorzien in de sanering van de Nederlandse 
(rund)veestapel algemene belangstelling en instemming verdient, ook 
buiten agrarische kringen. Het is immers bekend, welk een belang-
nj e rol de tuberculose van het rundvee speelt in de besmetting van 
de mens, zowel alimentair, langs de indirecte weg van de voeding 
(melk en boter), als aioeeen, langs de directe weg van de besmetting 
van mens op dier, vooral in de stallen der kleine bedrijven. De litera-
tuur der humane tuberculosebestrijding schrijft zelfs 60 pet. der ge-
vallen toe aan bovine infecties in die plattelandsgebieden, waar sterk 
besmette veestapels voorkomen, en heeft reeds herhaaldelijk te kennen 
gegeven, dat zonder volledige uitroeiing der rundertuberculose de 
humane t.b.c. nooit zal kunnen verdwijnen. Sanering van de vee-
stapcl betekent dus het wegnemen van een belangrijke, zo niet de 
belangrijkste besmettingsbron van de humane tuberculose. Uit dien 
hoofde moet dit wetsontwerp ook van grote betekenis worden geacht 
voor de volksgezondheid en kan men er zich slechts over verwon-
deren, dat van dit belangrijke facet van deze wettelijke regeling met 
gejn enkel woord gewag wordt gemaakt in het wetsontwerp. Ook 
al zou men zich echter op het standpunt stellen, dat dit wets-
ontwerp zich uitsluitend richt op het in de considerans gestelde doel 
en dat het bovengestelde slechts als een voordeel gezien kan wor-
den. dat toevalligerwijze tevens bereikt wordt zonder dat de wettelijke 
regeling daarop gericht is. dan neemt dat niet weg. dat deze rigoreuze 
ingreep in de veestapel en het daarbij gestelde doel toch aanleiding 
geven tot het overwegen van een tweetal consequenties, welke onmid-
dellijk met deze ingreep en met dit doel samenhangen. 

De eerste overweging geldt de wetenschappelijk vastgestelde erva-
ring, dat een belangrijk deel van de immuniteit van de mens tegen-
over een t.b.c."infectie verkregen wordt door de alimentaire infectie 
met goedaardige bovine tubercelbacillen. In Denemarken, waar de 
tuberculosebestrijding zowel bij het rundvee als bij de mens reeds 
lang op intensieve wijze is gevoerd, kwam men in het licht van deze 
ervaring tot overweging van de vraag, 'of het wel verantwoord is deze 
lichte vorm van runder-t.b.c. geheel uit te roeien. Aangezien deze 
natuurlijke immunisatie echter altijd gevaarlijk blijft, omdat men de 
virulentie van die „goedaardige" besmetting toch nooit in de hand 
heeft, evenmin als de frequentie en de intensiteit daarvan, is veeleer 
aandacht te wijden aan een andere vorm van immunisatie, door B.C. 
G.-vaccin. welke gedoseerd en streng geïndiceerd kan worden toe-
gepast. In aanmerking nemend, dat Denemarken als noodzakelijk 
tegenwicht tegen de uitroeiing van de runder-t.b.c. reeds in 1938 is 
overgegaan tot een massale inenting met B C.G.-vaccin, in het bijzon-
der van kinderen in de leeftijd van 13 14 jaar, rijst dan ook de vraag, 
of in ons land ook niet dergelijke maatregelen zullen moeten worden 
getroffen, indien de doelstelling van het wetsontwerp inderdaad bin. 
nen afzienbare tijd bereikt zal worden, ten einde ook hier te voor-
komen, dat voordelen voor de veestapel bereikt zich zouden wreken 
in een achteruitgang van de gezondheidstoestand van het Nedcr-
landse volk. 

De tweede overweging geldt de middelen, welke nodig zijn ter be-
reiking van het doel, zoals dit uiteengezet is in de toelichting op het 
z.g. landelijke plan. Wanneer terecht het aanwezig zijn van voldoende 
waarborgen geëist wordt voor het welslagen van het plan en voor-
schriften geprojecteerd worden ter voorkoming van nieuwe be-
smetting, dan kan daarbij niet buiten beschouwing worden gelaten, 
dat het gevaar van nieuwe besmetting niet uitsluitend dreigt van de 
zijde van eventuele overtreders en mala fide elementen, die zich niet 
aan de voorschriften houden, maar evenzeer van de zijde van de 
zieke mens, die. open t.b.c.-lijder zijnde, een gevaar kan zijn voor de 
besmetting van de veestapel. Een recent artikel in het „Tijdschrift 
voor Diergeneeskunde" van de hand van de directeur van het Labo-
ratorium van de Gezondheidsdienst voor Vee in Friesland, behandelt 
twee sprekende gevallen van een dergelijke massale infectie van de 
veestapel. Waar dit artikel eindigt met de conclusie: „Alleen door een 
nauwe samenwerking van artsen en dierenartsen kan bereikt worden, 
dat door praeventieve isolatiemaatregelen besmetting van de t.b.c.-
vrije rundveestapel door personen met bovine Iong-t.b.c. wordt voor-
komen", ontkomt men niet aan de vraag, of de waarborg, die de 
Minister terecht eist t.a.v. het slagen van het landelijk plan, niet 
meebrengt, dat tevens maatregelen worden overwogen, welke gericht 

zijn tegen het gevaar van de besmetting door de mens. Een vraag, 
die overleg met de bewindsman van Sociale Zaken en Volksgezond-
heid nodig maakt, en die er eveneens toe leidt, dat dit wetsontwerp 
door deze wordt medeondertekend. 

Gevraagd werd nog, of de samenwerking tussen de Dienst van de 
volksgezondheid en de veeartsen thans bevredigend is. Worden weder-
kerig inlichtingen verstrekt? 

Enkele leden waren van oordeel, dat de voorgestelde bestrijding van 
de t.b.c. onder het rundvee niet tot het resultaat zal leiden, dat de 
Regering zich er van voorstelt. Zij meenden te weten, dat de reeds 
jarenlang in Denemarken gevoerde bestrijding van de t.b.c. onder het 
rundvee niet tot resultaat heelt gehad, dat aldaar die t.b.c. is ver-
dwenen. Deze leden vreesden, dat het zeer hoge bedrag, dat met de 
bestrijding hier te lande gemoeid zal zijn, voor niets zal blijken te zijn 
besteed. Overigens achten zij de gevaren, welke de runder-t.b.c. voor 
de mensen zou opleveren, sterk overdreven, aangezien tegenwoordig 
nagenoeg alle melk vóór de consumptie wordt gepasteuriseerd. 

Afgezien hiervan achtten de hierbedoelde leden het evenwel in ieder 
geval noodzakelijk in het ontwerp een uitzonderingsbepaling op te 
nemen voor Je boeren, die op grond van gewetensbezwaren niet aan 
de ontworpen regeling kunnen medewerken. Geschiedt dit niet, dan 
zal dit wetsontwerp bij aanvaarding daarvan vrij zeker slachtoffers 

• •! door een aantal veehouders van hun bestaan te beroven. 
Andere leJen achtten het wel juist een voorziening te treffen voor 

daadwerkelijk gewetensbezwaarden, doch daarbij zullen dan extra-
waarborgen dienen te worden geschapen ten aanzien van het leveren 
van melk en het verhandelen van vee. Voorts zullen dan, ter 
voorkoming van simulatie, verhoogde lasten aan die boeren dienen 
te worden opgelegd, b.v. in de vorm van een bijdrage in de kosten 
voor het extra-toezicht. Gewetensbezwaarden zullen in geen geval 
financieel of ander voordeel mogen hebben van hun bijzondere positie, 
anderzijds zullen de hun op te leggen extra-lasten echter geen belem-
mering mogen vormen voor een normale bedrijfsvoering, althans 
voor zover deze bedrijfsvoering geen grotere risico's oplevert voor 
de volksgezondheid en de belangen van de landbouw dan die van 
de veehouders zonder gewetensbezwaren. 

Gevraagd werd, waarop de thans geldende voorschriften van de 
provinciale gezondheidsdiensten zullen kunnen worden gebaseerd, als 
het „Besluit bestrijding tuberculose onder het rundvee" zal zijn ver-
vallen. De provinciale voorschriften in Friesland b.v. zijn verdergaand 
dan in het ontwerp wordt voorgesteld. Dient niet een voorziening ter 
zake te worden getroffen? 

Artikelen 
Artikel I. Opgemerkt werd, dat het uitermate moeilijk is „het 

houden van runderen" zo te omschrijven, dat de wettelijke verplieh. 
ting geldt voor alle daarvoor in aanmerking komende personen. 
Enige leden waren van mening, dat met het oog hierop beter zou 
kunnen worden gesproken van: het onder beheer en toezicht houden 
van één of meer runderen of één van deze verrichtingen. Andere leden 
bevalen invoeging aan van het woord uitsluitend tussen „korte duur" 
en „ten behoeve". 

Het woord „verzamelingen" zou wellicht beter kunnen worden ver. 
vangen door „verzamelplaatsen". 

Gevraagd werd voorts, of bij het inscharen van vee of het uitbeste-
den daarvan tegen de melkopbrengst de wettelijke verplichting op de 
eigenaar dan wel de houder zal rusten. 

Dient onder de begripsbepalingen ook niet een definitie te worden 
gegeven van rundertuberculose? 

Artikel 2. Gevraagd werd, of het niet gewenst zou zijn te bepalen, 
dat in elke provincie slechts één gezondheidsdienst kan worden erkend. 

Er werd voorts op gewezen, dat de uiteenzetting in de Memorie van 
Toelichting niet geheel in overeenstemming is met de redactie van het 
artikel. Onder punt 4 wordt bepaald, dat de gezondheidsdiensten des-
gevraagd medewerking (moeten) verlenen bij de uitoefening van het 
veeartsenijkundig staatstoezicht met betrekking tot de tuberculose 
onder het rundvee volgens door Onze Minister te stellen regelen, 
terwijl de Memorie van Toelichting spreekt van het verlenen van 
medewerking bij de uitoefening van het veeartsenijkundig staatstoe-
zicht ten behoeve van de algemene gezondheidstoestand van de 
Nederlandse veestapel. Een nadere uiteenzetting zou op prijs worden 
gesteld. 

Onder punt 7, letter b, wordt bepaald, dat de gezondheidsdienst 
in één zijner reglementen moet opnemen „een instructie voor 
de dierenartsen, die werkzaamheden verrichten voor de gezondheids-
dienst". Het lijkt gewenst, dit als volgt te wijzigen: „Een werkovereen. 
komst met de door de gezondheidsdienst in verband met de georga-
niseerde bestrijding van de tuberculose onder het rundvee toegelaten 
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dierenartsen". De dierenartsen zijn nl. niet in dienst van de gezond-
heidsdienst, de werkzaamheden worden voor de veehouder verricht. 
De veehouder is immers op grond van artikel 5 verplicht zijn run-
deren op tuberculose te laten onderzoeken en deze kiest een dieren-
arts. Deze dierenarts wordt door de gezondheidsdienst toegelaten en 
moet de werkzaamheden uitvoeren volgens voorschriften van de ge-
zondheidsdienst. De veehouder is er derhalve verantwoordelijk voor, 
dat het onderzoek gebeurt, terwijl de toegelaten dierenarts tegenover 
de gezondheidsdienst verantwoordelijk is voor de technische uitvoe-
ring. Dit standpunt is ook altijd ingenomen bij behandeling van eisen 
inzake schadevergoeding. Het onderzoek moet de veehouder laten 
verrichten, zodat bij schade ten gevolge van het onderzoek de ge-
zondheidsdienst niet aansprakelijk kan worden gesteld. Ook uit een 
ander oogpunt bestaan tegen de redactie in de ontwerp-wet neer-
gelegd bezwaren. Deze vloeien voort uit de vrees, dat dë Raad van 
Arbeid de dierenartsen op grond van de huidige redactie als vallende 
onder de sociale wetgeving zou kunnen aanmerken. 

Een der leden was van oordeel, dat dient te worden bepaald, dat 
de instructie voor of overeenkomst met de dierenartsen dient te wor-
den vastgesteld na overleg met de Maatschappij voor Diergenees-
kunde. 

Artikel 3. In de derde regel van lid 1 dient het cijfer „3" te wor-
den vervangen door 2. 

Wordt met het woord „maatregel" in lid 3 gedoeld op lid 1 of 
lid 2 van dit artikel? 

Artikel 5. Zal het kostbare onderzoek jaarlijks moeten geschieden? 

Artikel 7. Een der leden merkte op, dat met de artikelen 7 en 8 
wordt beoogd de Minister de nodige bevoegdheden te verschaffen 
om uniforme uitvoering van de bestrijding te verzekeren. Terwijl nu 
in artikel 7 de tussenkomst van de Minister bindend wordt voorge-
schreven, stelt artikel 8 het ingrijpen van de Minister facultatief. Dit 
lid achtte het juister, dat de redactie van artikel 7 met die van artikel 8 
in overeenstemming wordt gebracht. De aanhef van eerstgenoemd 
artikel zou dan moeten luiden: Onze Minister kan na overleg met de 
Stichting voor de Landbouw bepalen, in welke gevallen voor de toe-
passing van deze wet, etc. 

Artikel 8. Gevraagd werd, of de categorie runderen bedoeld in 
artikel 7, letter c ook niet moet worden opgenomen in artikel 8. Deze 
dieren leveren immers vooral gevaar voor besmetting op. 

Artikelen 10 en 11. Dient hier niet te worden gesproken van: 
rundveebeslagen? 

Artikel 14. Enige leden wezen er op, dat in dit artikel een bepa-
ling in zake de schadeloosstelling ontbreekt. Hoe zal deze worden 
geregeld? 

In lid 1 dient in plaats van „oplevert" te worden gelezen: opleveren. 

Artikel 15. Gevraagd werd, waarom de strafbepalingen niet in 
het ontwerp zelf zijn opgenomen. De Wet op de Economische Delicten 
houdt wel zeer strenge strafbepalingen in. 

Artikel 16. Enkele leden merkten op, dat blijkens de Memorie van 
Toelichting deze bepaling dubbele berechting beoogt te voorkomen. 
Deze kan evenwel steeds worden voorkomen, omdat de gezondheids-
dienst de gevallen, welke deze zelf berecht, uiteraard niet zal door-
geven voor berechting door de rechter. 

Voorts wordt in de Memorie van Toelichting vermeld, dat dit 
voorschrift is ontleend aan de overeenkomstige bepaling in het ont-
werp van wet tuchtrechtspraak bedrijfsorganisatie. Men streeft blijk-
baar naar berechting door de onafhankelijke rechter. Maar vergeten 
mag niet worden, dat deze rechter over het algemeen vreemd staat 
tegenover de problemen. Volgens het ontwerp zal, ingeval een vee-
houder het tuberculose-onderzoek weigert of weigert een open lijder 
volgens de voorschriften van de gezondheidsdienst op te ruimen, eerst 
overleg gepleegd moeten worden met de officier van justitie. Deze kan 
echter niets beginnen met een rapport van de gezondheidsdienst. Hij 
dient immers te beschikken over een proces-verbaal opgemaakt door 

een daartoe bevoegd opsporingsambtenaar. Alvorens dit proces-verbaal 
is opgemaakt gaat evenwel veel tijd verloren. Wanneer de zaak weer 
terugkomt bij de officier van justitie, is het niet denkbeeldig, dat 
inmiddels het nieuwe t.b.c.-bestrijdingsseizoen weer voor de deur staat 
of de desbetreffende open lijder na door wie weet hoeveel handen 
te zijn gegaan, naar elders is verkocht. 

Het wilde deze leden voorkomen, dat er de voorkeur aan moet 
worden gegeven de berechting in principe bij de gezondheidsdiensten 
te laten. Wanneer de gezondheidsdienst geen maatregelen kan nemen 
of wanneer het gevallen betreft, welke een gedegen correctie behoeven, 
zouden deze aan de officier van justitie kunnen worden doorgegeven. 
De werkwijze in Zuidholland b.v. heelt geleerd, dat het intern tucht-
rechterlijk afdoen van overtredingen de voorkeur verdient. Zij, die in 
overtreding zijn, worden opgeroepen, zodat snel kan worden gehan-
deld. Dit snel handelen is t.a.v. de tuberculosebestrijding van groot 
belang, omdat anders de kans bestaat, dat het seizoen is verstreken 
of het rund reeds lang door de delinquent is afgevoerd. Wat de rechter 
niet kan, is bij de interne berechting wel mogelijk, er kan met de over-
treders gepraat worden. Heeft een overtreding plaats gevonden, dan 
volgt er bij de rechter een straf, bij interne afdoening wordt vaak 
zonder oplegging van straf het beoogde doel bereikt. Tijdens het 
onderzoek 1950/1951 waren er in Zuidholland 114 overtredingen 
begaan, zowel lichte als zware, b.v. gevallen van weigering van identi-
I icatie (oormerken aanbrengen), weigering van klinisch onderzoek, wei-
gering van tuberculinatic en enkele weigeringen om een open lijder 
op te ruimen. Deze gevallen zijn door een daartoe ingestelde com-
missie behandeld en in ongeveer honderd gevallen is de veehouder, na 
een gemoedelijk gesprek, tot betere gedachten gekomen, zodat slechts 
in ongeveer tien gevallen het bestuur een boete heeft moeten op-
leggen. De grootte van de boete hing weer af van de aard van de 
overtreding. Een behandeling zoals b.v. in Zuidholland wordt tocge-
past geeft de veehouders vertrouwen, dat het streven er op gericht is 
de weigeraars in het goede spoor te brengen en hen niet tot marte-
laren te maken. 

Mocht interne berechting als uitgangspunt worden overgenomen, 
dan zal in de wet opgenomen moeten worden, dat de berechting van 
overtredingen van aangeslotenen door de gezondheidsdienst plaats 
vindt en dat het bestuur van elke gezondheidsdienst een commissie 
zal moeten instellen ter behandeling van overtredingen. Aan de samen, 
stelling van deze commissies zal de Minister ook nog voorwaarden 
kunnen verbinden, b.v. dat het voorzitterschap wordt bekleed door 
een veehouder-bestuurslid, dat in de commissie ook een jurist zitting 
moet hebben en dat de benoeming van de commissieleden door de 
Minister moet worden goedgekeurd. 

Ingeval artikel 16 gehandhaafd wordt zoals het thans luidt, zal 
behalve de artikelen 5 en 14 ook artikel 8 moeten worden genoemd, 
ten einde het mogelijk te maken, dat door de gezondheidsdiensten ook 
de overtredingen van dat artikel tuchtrechtelijk kunnen worden alge-
handeld. 

Artikel 17. Dient het bepaalde bij en krachtens artikel 45, let-
ter a der Veewet niet eveneens buiten toepassing te blijven? 

Artikel 18. Is het tweede lid nog wel nodig, nu de bezettings-
regeling reeds krachtens het eerste lid haar rechtskracht zal verliezen 
of zou niet met de bepaling van het tweede kunnen worden volstaan? 

Aldus vastgesteld 1 Februari 1952. 

C. VAN DEN HEUVEL 
GROEN 
DROESEN 
DE RUITER 
BORST 
DEN HARTOG 
VONDELING. 
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